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المستخلص
هدفت الدراسة إلى التعرف على النمط الاستهلاكي وتفضيل الأصناف المختلفة من القمح والرز وكذلك المصدرين الأساسيين لهما وحسب ما ستوضحه مخرجات معايير التنافسية المختلفة للمصدرين الأساسيين لكل من المحصولين، فضلاً عن تحليل القوة السوقية (أي سيطرة مصدر ما على السوق) للمصدرين المختلفين للقمح والرز من خلال نتائج تحليل الطلب على الأصناف المختلفة للقمح والرز أثناء المدة (2000-2022). وتمثلت مشكلة البحث في أهمية كلا المحصولين في العراق ونظراً لتدني نسبة الاكتفاء الذاتي منه بسبب عدم وجود زيادة في الإنتاج المحلي تقابل الزيادة الحاصلة في الاستهلاك، هذا الامر قد رفع العراق للتوجه إلى استيراد القمح من الخارج لتغطية العجز الحاصل. وبسبب حاجة العراق إلى القمح المستورد، فإنه يدفع الدول المصدرة للمحصولين إلى التنافس فيما بينها للحصول على أكبر قوة أو حصة سوقية داخل السوق العراقي. هذا الامر يستدعي دراسة لتوضح القدرة التنافسية بين اهم الدول المصدرة لكلا المحصولين إلى العراق للتعرف على الطبيعة التنافسية لها مما يساعد واضعي القرار الاقتصادي في وضع الخطط والقرارات الملائمة بشأن استيراد محصول القمح والرز من هذه الدول.  وتضمنت الرسالة خمسة فصول، الفصل الأول تضمن مبحثين، المبحث الأول مقدمة ومنهجية البحث، أما المبحث الثاني تضمن الاستعراض المرجعي. الفصل الثاني الإطار النظري والاقتصادي يتكون من مبحثين، المبحث الأول القوة السوقية ومؤشراتها والثاني يتضمن المؤشرات التنافسية. في حين يتضمن الفصل الثالث واقع محصول الرز والقمح في العراق للمدة (2022-1990) ويتضمن مبحثين، الأول واقع انتاج واستهلاك محصول الرز ومحصول القمح في العراق للمدة (2022-1990) والثاني واقع استيراد محصولي الرز والقمح في العراق للمدة (2022-2000). ثم الفصل الرابع الذي تضمن مبحثين الأول قياس مؤشرات التنافسية وذلك بقياس ثلاثة مؤشرات للتنافسية ( الميزة النسبية الظاهرية والتنافسية السعرية والنصيب السوقي) التي أعطت النتائج الاتية: تم اثبت فرضية البحث وجود تنافسية بين مصدري محصول الرز في العراق، حيث تتمتع تايلند بأكبر نصيب سوقي في السوق العراقي بمتوسط بلغ بنحو (56.39)، كون العراق يعد من المستوردين الكبار للرز التايلندي، ثم تأتي بعدها كل من باكستان والهند بمتوسط نصيب سوقي بلغ (40.38، 31.56) من اجمالي استيرادات العراق بسبب تفضيل المستهلكين للرز الهندي والباكستاني، وتأتي بعدها الولايات المتحدة بأقل نصيب سوقي بلغ (38.22) لارتفاع الأسعار وانخفاض المخزون من محصول الرز في الولايات المتحدة أدى إلى انخفاض المستورد من المحصول، أما نتائج مؤشرات التنافسية لمحصول القمح للدول المتنافسة استراليا وكندا والولايات المتحدة وروسيا اثبتت فرضية البحث التي توضح التنافسية بين مصدري القمح إلى السوق العراقي، حيث تمتلك استراليا نصيباً سوقياً مرتفعاً مقارنة مع الدول الأخرى المصدرة للقمح إلى السوق العراقي بمتوسط نصيب سوقي بلغ (29.50) لارتفاع جودة المحصول، ثم تأتي بعدها الولايات المتحدة وكندا وروسيا بالترتيب بمتوسط بلغ (19.60، 10.50، 5.29) من اجمالي استيراد العراق من محصول القمح. والمبحث الثاني تضمن توصيف النماذج والاختبارات، حيث أوضح نتائج نماذج الطلب المتبقي العكسي متعدد المعادلات لمحصول الرز اجمالا للمدة (2022-2005) تم اثبات فرضية البحث لامتلاك بعض المصدرين لمحصول الرز بقوة سوقية مقارنة بالمصدرين الاخرين، أذ يوضح الأنموذج المقدر للطلب المتبقي للدول المتنافسة امتلاك بعض الدول للقوة السوقية في تصدير الرز إلى السوق العراقي لكل من الولايات المتحدة والهند وباكستان ماعدا تايلند. أما نتائج أنموذج الطلب المتبقي العكسي لمحصول القمح والتي تمت باختيار دولة استراليا في تحليل أنموذج الطلب المتبقي العكسي للمدة (2022-2007) فبسبب توفر البيانات التفصيلية لهذه الدول، اثبات فرضية البحث لامتلاك بعض الدول قوة سوقية في تصدير القمح مقارنة بالمصدرين الاخرين حيث امتازت استراليا بقوة سوقية حيث وضح انموذج الطلب المتبقي بأن القيمة المقدرة كانت معنوية عند مستوى احصائي 5%. كما كانت النتائج استيراد العراق من محصول القمح لأخر خمس سنوات (2022-2018) بأن كلاً من الولايات المتحدة وكندا يحتلان النسبة الأكبر في تصدير محصول القمح إلى العراق بعد استراليا.








Abstract
The study aimed to identify the consumption pattern and preference for different varieties of wheat and rice, as well as their primary exporters according to the various competitive measures for the main exporters of each of the two crops, as well as to analyze the market power (i.e. an exporter’s control over the market) of the different exporters of wheat and rice through the results analysis of the demand for different varieties of wheat and rice during the period (2000-2022). The research problem was the importance of both crops in Iraq and given the low rate of self-sufficiency due to the lack of an increase in local production corresponding to the increase in consumption, and this matter led Iraq to turn to importing wheat from abroad to cover the resulting deficit. Because of Iraq's need for imported wheat, it pushes countries exporting the two crops to compete to obtain the greatest power or market share within the Iraqi market. This matter requires a study to clarify the competitiveness between the most important countries exporting both crops to Iraq, to ​​identify their competitive nature, which helps economic decision-makers in developing appropriate plans and decisions regarding importing wheat and rice from these countries. The thesis included six chapters, the first chapter included an introduction, while the second chapter consists of two sections, the first is the research methodology, and the second section consists of a letirature review of the most important previous studies and research that dealt with the subject of market power and competitiveness. The third chapter, which is the theoretical and economic framework, includes two sections, the first is market power and its indicators, and the second includes competitive indicators. While the fourth chapter includes the reality of the rice and wheat crop in Iraq for the period (1990-2022) and includes two sections, the first is the reality of the production and consumption of rice and wheat crops in Iraq for the period (1990-2022) and the second is the reality of importing rice and wheat crops in Iraq for the period (2000-2022). Then the fifth chapter, which included two sections, the first measuring the following competitiveness indicators: revealed comparative advantage, price competitiveness, and market share, which gave the following results: The research hypothesis was proven that there is competitiveness between rice crop exporters in Iraq, as Thailand has the largest market share in the market. The Iraqi country has an average of (56.39), as Iraq is one of the major importers of Thai rice. Then comes Pakistan and India with an average market share of (40.38, 31.56) of Iraq’s total imports due to consumers’ preference for Indian and Pakistani rice, and the United States comes after it with the lowest share. The market value reached (38.22) due to the rise in prices and the decrease in the stock of rice in the United States, which led to a decrease in imports of the crop. As for the results of the competitiveness indicators for the wheat crop for the competing countries, Australia, Canada, the United States, and Russia, they proved the research hypothesis that explains the competitiveness between wheat exporters to the Iraqi market, as  Australia has a high market share compared to other countries exporting wheat to the Iraqi market, with an average market share of (29.50) due to the high quality of the crop. Then comes the United States, Canada, and Russia in order, with an average of (19.60, 10.50, 5.29) of Iraq’s total wheat import. The second section included a description of the models and tests, where it explained the results of the multi-equation inverse residual demand models for the rice crop for the period (2005-2022). The research hypothesis was proven that some exporters of the rice crop possess market power compared to other exporters, as the estimated model for the residual demand of the competing countries shows that some Countries have market power in exporting rice to the Iraqi market for the United States, India, and Pakistan, except for Thailand. As for the results of the inverse residual demand model for the wheat crop, which was chosen by choosing the country of Australia in the analysis of the inverse residual demand model for the period (2007-2022), due to the availability of detailed data for these countries, proving the research hypothesis that some countries have market power in exporting wheat compared to other exporters, where Australia excelled strongly. Market value, as the residual demand model showed that the estimated value was significant at a statistical level of 5%. The results of Iraq's wheat imports for the last five years (2018-2022) were that both the United States and Canada occupy the largest percentage of wheat exports to Iraq after Australia. Finally, Chapter Six includes conclusions and recommendations.
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